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FISCAL ASPECTS OF SOCIAL ASSISTANCE

Abstract. The main issue of ensuring socio-economic growth has always been and remains a sustainable 
integrated development with a pace not lower than the global path. The vision of solving this problem is usually 
demonstrated by the economies of all the leading countries of the world. For the economy of Kazakhstan, these 
solutions differ markedly for the reason that the change in the formational economy has had a very noticeable impact 
on financial and economic opportunities, and on understanding the significance of this component for the socially 
oriented essence of economic, social and spiritual development of a country like ours. Kazakhstan's transition to a 
more efficient economic system has the ultimate goal of improving the welfare of society. With the help of social 
policy, the state seeks to optimize the financial situation of social groups that differ in their role in the economic 
process. To solve many social policy problems, it is important to have information about the standard of living of the 
population in all regions of the country. First, the standard of living of the population is a mirror of economic 
development and the main criterion for the effectiveness of the state's social policy. Secondly, the indicators of living 
standards are designed to characterize and evaluate an objective picture of the distribution of wealth, based on the 
modern paradigm of social justice in society. Third, indicators of living standards (for example, the official poverty 
line) are an empirical basis for implementing the principles of targeting and subsidiarity in the process of protecting 
socially vulnerable segments of the population. The paper considers the improvement of the method of their 
calculation, which is aimed at implementing a policy that is most adequate to the material well-being of the 
population, which helps, but does not develop dependent moods. This applies to the system of social benefits, 
subsidies, and compensation. Indicators of the extent of poverty and the degree of socio-economic inequality are the 
basis for changing the degree of progressiveness of tax rates and existing tax benefits. The level of the workforce 
implies the formation of remuneration and social development funds at the expense of enterprises ' own funds, as 
well as the establishment of additional social guarantees and benefits.

The article considers that the problems of reducing poverty and providing social services to those in need 
primarily depend on the reliability of the poverty assessment and the fulfillment of tax or labor obligations by 
applicants for social assistance. The digitalization of the social services sector and the universal Declaration of the 
rights of the country's population are crucial conditions for the availability of social assistance. The fiscal perspective 
of a new entrepreneur or employee as a logical operation of allocating state budget funds for human capital, the 
comfort of living conditions for those in need, and the quality of life of family members consists in paying taxes in 
the future by new conscientious taxpayers. The creation of new jobs within the state programs will also help to 
eliminate "shadow" labor market to confirm employment and income. It is relevant to take into account the social 
protection funds provided by the regions from the local budget in the average per capita income of the applicant.

A state cannot exist without an effective tax policy. The development of an effective tax policy of the Republic 
of Kazakhstan is one of the main problems of the modern state, the development of which requires solving very 
complex problems. The state seeks to replenish its budget as much as possible in any way and by any means. The 
state budget, being the main plan in the field of Finance, the main means of accumulating monetary resources, gives 
the political power the opportunity to actually exercise power, and the state-real political and economic power.

The state's participation in tax policy and regulation of the economy is carried out using tax instruments, such as 
the tax rate, tax benefit, tax base, etc. Results of the state's tax policy also determine what changes the state needs to 
make to its economic policy.

Keywords: targeted social assistance (TSA), state program, social assistance, individual income tax, poverty 
line, state grant, self-employed, income.
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1. Introduction
Raising incomes and improving the quality o f life is one o f the most urgent tasks facing by the 

government. In April 2019 the system for providing targeted social assistance (TSA) to low-income and 
large families was transformed [1]. There is no fiscal aspect o f the poverty assessment for this assistance, 
almost all o f  the measures provided are free o f charge which undoubtedly played a role in the growth in 
the number o f recipients from 111 thousand families (571584 people) to 417 thousand families 
(2 138 214 people) and payment o f 206 billion tenge [2].

The poverty line was increased from 50 % to 70 % o f the living wages (LW) while in 2018 the 
poverty line was increased from 40 to 50 % [3].

The current model o f special tax regimes based on a patent, a simplified declaration and using a fixed 
deduction does not reflect, except the last regime, the possibility o f unprofitability and insolvency which 
became controversial when assigning social assistance to applicants with registered IP status [4].

The complexity o f the poverty assessment system is that it does not really reflect the real incomes o f 
the family, as well as the lack o f a fiscal perspective in the grants and loans issued to those in need to get 
out o f poverty. Deadlines repeatedly postponed for universal declaration, the lack o f integration o f the 
bases o f state authorized bodies does not allow “to see” the assets o f applicants [5].

2. M ethodology
In the process o f the study were used General methods o f research: methods o f analysis o f financial 

statements: horizontal, vertical, ratio, comparison, and other.
To study the tax system o f Kazakhstan were used General scientific and special research methods:
-  review o f the regulatory framework;
-  analytical method;
-  economic-mathematical calculations.

3. Results
According to the Rules o f the implementation o f new business ideas to participants o f the State 

program for the development o f productive employment and mass entrepreneurship for 2017-2021 Enbek 
the grantee within 3 months from the date o f receipt o f the state grant confirms its intended usage by 
registering its activities in tax authorities or paying a single comprehensive payment (SCP) [6].

The size o f grants is from 252 thousand to 505 thousand tenge, payment o f SCP is 0.5 MCI in villages 
(11263 tons) and 1 MCI in cities (2525 tons) per month respectively the annual payment of 15156 tenge 
and 30300 tenge or payment from 1 % to 3 % o f the taxation scale for special tax regimes where the 
amount of taxes will be higher than the amount o f SCP.

The Rules o f lending / micro-crediting in cities and mono-industry towns and the Rules for 
guaranteeing loans / mono-credit issued by microfinance organizations / second level banks also stipulate 
the status o f a participant as a start-up entrepreneur, an existing entrepreneur but the tax liability o f the 
participants o f lending is not stipulated which also does not facilitate a real assessment o f the profitability 
of participants in the state program "Enbek" [7].

In the United States social security benefits are financed from the general income tax with 
accumulation o f funds for the certain social security programs in the amount o f 15.3 %; which is paid in 
two (7.65 %) both by the employee and the employer. The rate for the self-employed is 15.3 % [8].

The Ministry o f Labor and Social Protection o f the Population o f the Republic o f Kazakhstan 
implements the State Program for the Development o f Productive Employment and Mass 
Entrepreneurship for 2017 -  2021 "Enbek" (hereinafter -  the Program) [9].

According to the results of 9 months of 2019 496 thousand people took part in the Program, or 
89 % of those who applied for assistance measures [10].

Among the program participants the category o f unemployed includes 222 thousand people or 
45 % o f the participants, self-employed 87 thousand people (17 %), 149 thousand people were registered 
as job seekers (30 %).

The number o f socially vulnerable layers o f the population who took part in the Program:
178.8 thousand youth, 12.6 thousand disabled people, 15.7 thousand low-income citizens, 1.4 thousand
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members of large families, 1.5 thousand people released from the places o f deprivation o f freedom, 
1.4 thousand redundant employees.

On the October 1, 2019 about 41.2 thousand people were sent to short-term courses, and to the given 
date 20.2 thousand people completed training, 11.3 thousand of them were employed or 56 %.

45 thousand people or 60 % of the number planned have undergone training in the basics of 
entrepreneurship. People who received certificates, 4.8 thousand people began implementing their 
business projects.

19 thousand o f people are planned to be covered by micro-crediting this year. For these purposes 
83 billion tenge is provided including 59.8 billion tenge in rural areas and 23.2 billion tenge in cities.

10.3 thousand micro-loans have been issued since the beginning o f the year of which 9,190 in rural 
areas and 1,076 in cities.

In rural areas 80 % of microloans are directed at the development o f stock raising and in urban areas 
the service sector is dominated by 30 % of issued microloans. 6.2 thousand o f people became 
entrepreneurs for the first time, 3.4 thousand people expanded their own business, 681 people received 
microloans for the development o f anchor cooperation [11].

Micro-credit recipients in the village have created additionally 9 thousand o f working places.
In order to develop their own business it is planned to give out more than 38.2 thousand state grants 

(for 100 MCI -  4.8 thousand, for 200 MCI -  33.4 thousand).
On the October 1, 2019, 11.3 thousand people received state grants (for 100 MCI -  4.1 thousand, for

200 MCI -  7.2 thousand), including youth -  5.7 thousand people, large families -  1.6 thousand, low- 
income -  745, disabled people -  305 people.

The number o f people employed in permanent jobs after completing youth practice is 5 thousand 
people or 46 % of the number o f those who completed (10.8 thousand people. 73.1 thousand of people are 
involved in public work.

9.5 thousand of people who had completed participation in public works were employed in permanent 
jobs which makes up 21.4 % of the number o f those who completed.

The efforts taken by the government in the development o f state programs help reduce the number of 
people in need and increase their social sustainability. To monitor the standard of living 6.8 million 
families or 18.5 million people are covered by social cards in the E-Khalyk IS with an index o f well­
beings which are formed according to 19 parameters out o f 21 information systems.

The majority of the poor is represented in the southern regions: 207.1 thousand -  Almaty region,
201 thousand -  Turkestan region, 188.6 thousand in Almaty. The average per capita income of low- 
income residents for the 2nd quarter o f 2019 ranged from 0 to 26562 tenge [12].

At the same time according to the monitoring data of social cards 2618.9 families with 6352.8 family 
members are dysfunctional, 76.5 thousand crisis families with 304.5 family members 118.4 thousand 
members are in them, 27.5 thousand need in emergency care or there is an acute shortage o f funds to meet 
the basic needs of the family, lack o f money for basic necessities and more.

At the same time regions o f the country provide social assistance for large, low-income, low-mobility 
groups in the form of free travel in public transport, connection to infrastructure (gas), hot meals for 
children; subsidizing parental fees to kindergarten pupils, issuing housing certificates under the 
7-20-25 program, purchasing and installing carbon monoxide sensors. These actions require significant 
deduction from local budget revenues, and are not calculated when determining the profitability of an 
applicant for social assistance.

The south of the country is traditionally represented by a large number of personal subsidiary farms 
where the assessment of profitability, poverty and the level of taxation is obstructed.

In addition the proximity to megacities explains the presence o f a large number o f informally 
employed in freight transport, taxi services, repair of movable and real estate, public catering, etc.

A separate problem is the profitability o f citizens from labor migration and trade and services 
provided via the Internet.

All these factors in total make it difficult to assess poverty and the lack o f wealth o f citizen since 
incomes from these areas of employment are unaccounted for [13].
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The Ministry o f Labor and Social Protection developed a balance o f the labor market until 
2025 according to which the net increase in jobs and labor is calculated, including in the state programs 
and on a private initiative (Table 1).

Table 1 -  The balance of the labor market until 2025

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 TOTAL 2019­
2025

Closing of existing 
jobs 286,3 280,3 278,7 281,2 283,7 286,2 288,7 1 985,1

Creation of new jobs 373,0 375,8 379,1 382,1 385,1 388,2 391,2 2 674,5

Including the f state 
programs 192,9 193,7 196,1 197,4 199,0 200,6 202,2 1 382,0
including private 
initiatives 180,1 182,1 183,0 184,6 186,1 187,5 189,0 1 292,4

Net job growth 86,7 95,5 100,4 100,9 101,4 102,0 102,5 689,4

Labor exit 371,8 379,1 386,4 394,6 398,6 398,1 403,9 2 732,4
including travel 
abroad 31,1 32,0 35,7 37,5 39,8 42,1 44,4 262,7
including maternity 
leave 179,4 183,2 188,1 192,3 196,6 201,0 205,3 1 345,9

including retirement 114,8 105,6 100,9 98,0 95,8 84,6 82,1 681,8

including other 46,5 58,3 61,7 66,8 66,3 70,4 72,0 442,0

Labor force arrival 455,4 465,1 475,7 483,7 478,6 483,1 484,2 3 325,9
including Arrival 
from abroad 9,6 10,6 11,5 12,5 13,4 14,4 15,3 87,3
including return from 
the decree 175,0 179,3 182,7 191,5 197,6 207,6 214,2 1 347,9

including graduates 194,0 196,8 198,3 194,0 179,4 170,5 161,5 1 294,5

including other 76,8 78,4 83,2 85,7 88,2 90,7 93,2 596,2
Net labor force 
growth 83,6 86,0 89,3 89,1 80,1 85,0 80,4 593,5

Note: compiled by the author

Under the transparency of labor relations the predicted balance of the labor market will also help 
reliably determine the profitability o f Kazakhstani families including socially vulnerable ones.

4. Conclusions
The specific living environment in the regions, employment, digitalization of processes, participation 

in government programs, targeted use of grants and microloans, creation of new jobs in these projects and 
payment of taxes allows us to consider the categories of poverty and taxation all together and identify the 
true situation of taxpayers applying for state assistance.

З.А. Илимжанова

I. ЖансYгiров атындагы Жепсу мемлекетпк университет^
Талдыкорган, Казахстан

ЭЛЕУМЕТТ1К КвМ ЕКТЩ  ФИСКАЛДЫЦ АСПЕКТШЕР1

Аннотация. Элеуметпк-экономикалык eсудi камтамасыз етудiн негiзгi мэселесi эрдайым жалпы 
элемдiк трактiден темен болмайтын каркындагы туракты кешендi дамумен байланысты болып кала бередi. 
Бул мiндеттi шешудщ пайымын, эдетте элемнiн барлык жетекш елдерiнiн экономикалары кeрсетедi.
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Казахстан экономикасы ушiн шешiмнiц бiрiншi жолы -  формалды шаруашылык жургiзудiц ауысуы каржы- 
экономикалык мумкiндiктерге де айтарлыктай эсер еткенджтен, осы курамдастыц бiздiц елдщ экономи­
калык, элеуметтiк жэне рухани дамуыныц элеуметтiк багдарланган мэнi ушiн мацыздылыгын тусiнуде 
айтарлыктай ерекшеленедi. Казакстанныц негурлым тиiмдi экономикалык жYЙеге кешушде когамныц эл- 
аукатын арттырудыц тупкi максаты бар. Элеуметтiк саясаттыц кемепмен мемлекет экономикалык процестегi 
езiнiц релi бойынша ерекшеленетiн элеуметтiк топтардыц материалдык жагдайын оцтайландыруга 
умтылады. Элеуметтiк саясаттыц кептеген проблемаларын шешу ушiн елдщ барлык аймактарындагы 
халыктыц емiр суру децгейi туралы акпаратка ие болу мацызды.

Бiрiншiден, халыктыц емiр суру децгейi -  экономикалык дамудыц айнасы жэне мемлекеттегi элеуметтiк 
саясаттыц тшмдшпнщ негiзгi елшемi.

Екiншiден, емiр суру децгейiнiц керсеткiштерi когамдагы элеуметтiк эдшеттшктщ казiргi парадигма- 
сына суйене отырып, материалдык игшктердщ белiнуiнiц объективтi кершсш сипаттауга жэне багалауга 
арналган.

Yшiншiден, емiр суру децгейiнiц керсеткiштерi (мысалы, кедейлiктiц ресми шегi) -  халыктыц 
элеуметпк осал топтарын коргау процеанде атаулылык пен субсидиарлык кагидаттарын юке асырудыц 
эмпирикалык негiзi.

Жумыста халыктыц материалдык жагдайына негурлым сэйкес келетш, бiрак оган тэуелдi кецiл-куйдi 
дамытпайтын саясатты жYзеге асыруга багытталган оларды есептеу эдютемесш жетiлдiру мэселелерi 
талкыланады. Бул элеуметтiк телемдер, субсидиялар, етемакылар жYЙесiне колданылады. Кедейлiк децгейi 
мен элеуметлк-экономикалык тецсiздiк децгейiнiц керсеткiштерi салык ставкалары мен колданыстагы салык 
жещлдакгершщ прогрессивтiлiк дэрежесiн езгерту ушiн непз болып саналады. Элеуметтiк камсыздандыру 
жуйесi республикалык децгейде, ецiрлiк жэне бастапкы шаруашылык буынында калыптасады. Республика- 
лык децгей табыстыц белгiлi бiр децгешнщ кепiлдiгiн коса алганда, когамныц барлык мYшелерiне элеуметтiк 
кепiлдiктердi бакылау мен камтамасыз етудi бiлдiредi: ец теменп жалакы, ставкалар мен лауазымдык 
жалакы, зейнетакы, турлi децгейдегi игiлiктер мен кызметтердi тегiн тутыну. 0цiрлiк децгейде ецрлк  
элеуметтiк-мэдени жэне демографиялык ерекшелiктердi ескере отырып, элеуметтiк коргау жYЙесiн нактылау 
камтамасыз етiледi. Ецбек ужымыныц децгейi кэсiпорындардыц ез каражаты есебшен ецбекакы телеу жэне 
элеуметтiк даму корын калыптастыруды, косымша элеуметтiк кешлджгер мен жецiлдiктердi белгiлеудi 
кездейдi.

Макалада кедейлшп азайту жэне муктаждарга элеуметпк кызмет керсету мэселелерi бiрiншi кезекте 
кедейлшп багалаудыц дурыстыгына жэне элеуметпк кемек алуга умiткерлердiц салык немесе ецбек мiндет- 
темелерiн орындауына байланысты екендш карастырылады. Элеуметтiк кызметтер секторын цифрландыру 
жэне халык кукыктарыныц жалпыга бiрдей декларациясы усынылатын элеуметтiк кемекке кол жетiмдiлiктiц 
шешушi шарттары болып саналады. Жаца кэсшкердщ, кызметкердiц фискалдык болашагы адами капиталга 
мемлекеттiк бюджет каражатын белудiц логикалык операциясы, муктаждардыц емiр суру жагдайларыныц 
жайлылыгы, отбасы мушелерiнiц емiр суру сапасы болашакта жаца адал салык телеушiлер мен салык 
телеуден турады. Мемлекеттiк багдарламалар шецберiнде жаца жумыс орындарын куру "келецкелГ ецбек 
нарыгын жоюга жэне ецбек табысын растауга мYмкiндiк береди 0тiнiш берушiнiц жан басына шаккандагы 
табысында жергiлiктi бюджеттен ецiрлер усынатын элеуметтiк коргау куралдарын есепке алу мацызды. 
Мемлекет тиiмдi салык саясатын жYргiзбей, емiр суре алмайды. Казакстан Республикасыныц тиiмдi салык 
саясатын дамыту -  казiргi замангы мемлекеттiц непзп проблемаларыныц бiрi, оны эзiрлеу ете курделi 
мiндеттердi шешудi талап етедг Мемлекет кез келген жолмен жэне кез келген тэсiлдермен ез бюджетш 
барынша толыктыруга умтылады. Мемлекеттiк бюджет каржы саласындагы негiзгi жоспар, акша 
ресурстарын шогырландырудыц басты куралы бола отырып, саяси билшке -  билш екiлеттiктерiн накты 
жузеге асыруга, ал мемлекетке накты саяси жэне экономикалык битки жYзеге асыруга мYмкiндiк бередг 
Мемлекеттiц салык саясатын жYргiзу экономиканы реттеуге катысуы салык ставкасы, салык жещлдш, салык 
базасы жэне т.б. сиякты салык куралдарыныц кемегiмен жузеге асырылады.

TYЙiн сездер: атаулы элеуметпк кемек (АЭК), мемлекетпк багдарлама, элеуметпк кемек, жеке табыс 
салыгы, кедейлж шегi, мемлекеттiк грант, езiн-езi жумыспен камтыгандар, табыс.

З.А. Илимжанова

Жетысуский государственный университет им. И. Жансугурова,
Талдыкорган, Казахстан

ФИСКАЛЬНЫЕ АСПЕКТЫ СОЦИАЛЬНОЙ ПОМОЩИ

Аннотация. Основным вопросом обеспечения социально-экономического роста всегда было и остается 
устойчивое комплексное развитие с темпами не ниже общемирового тракта. Видение решения этой задачи,
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как правило, демонстрируется экономиками всех ведущих стран мира. Для экономики Казахстана первой 
пути решения заметно отличаются по той причине, что смена формационного хозяйствования весьма 
заметно отразилась и на финансово-экономических возможностях, и на понимании значимости этой 
составляющей для социально ориентированной сущности экономического, социального и духовного 
развития такой страны, как наша. Переход Казахстана к более эффективной экономической системе имеет 
конечной целью повышение благосостояния общества. С помощью социальной политики государство 
стремится к оптимизации материального положения социальных групп, различающихся по своей роли в 
экономическом процессе. Для решения многих проблем социальной политики важно иметь информацию об 
уровне жизни населения во всех регионах страны.

Во-первых, уровень жизни населения является зеркалом экономического развития и основным 
критерием эффективности социальной политики государства.

Во-вторых, показатели уровня жизни призваны охарактеризовать и оценить объективную картину 
распределения материальных благ, опираясь на современную парадигму социальной справедливости в 
обществе.

В-третьих, показатели уровня жизни (например, официальная черта бедности) являются эмпирической 
основой реализации принципов адресности и субсидиарности в процессе защиты социально уязвимых слоев 
населения.

В работе рассмотрено совершенствование методики их расчета, которое направлено на реализацию 
политики, наиболее адекватной материальному благосостоянию населения, которая помогает, но не 
развивает иждивенческие настроения. Это касается системы социальных пособий, субсидий, компенсаций. 
Показатели масштабов бедности и степени социально-экономического неравенства являются основой для 
изменения степени прогрессивности налоговых ставок и действующих налоговых льгот. Система социаль­
ного обеспечения формируется на республиканском уровне, региональном и первичного хозяйственного 
звена. Республиканский уровень подразумевает контроль и обеспечение социальных гарантий, всем членам 
общества, включая гарантию определенного уровня доходов: минимальной заработной платы, ставок и 
должностных окладов, пенсий, бесплатного потребления различного уровня благ и услуг. На региональном 
уровне обеспечивается конкретизация системы социальной защиты с учетом региональных социально­
культурных и демографических особенностей. Уровень трудового коллектива предполагает формирование за 
счет собственных средств предприятий фондов оплаты труда и социального развития, установления 
дополнительных социальных гарантий и льгот.

В статье рассматривается то, что проблемы сокращения бедности и предоставления социальных услуг 
нуждающимся в первую очередь зависят от достоверности оценки бедности и выполнения налоговых или 
трудовых обязательств претендентами на получение социальной помощи. Цифровизация сектора социаль­
ных услуг и всеобщая декларация прав населения страны являются решающими условиями доступности 
предоставляемой социальной помощи. Фискальная перспектива нового предпринимателя, работника как 
логическая операция выделения средств государственного бюджета на человеческий капитал, комфортность 
условий жизни нуждающихся, качество жизни членов семьи состоят в уплате налогов в будущем новыми 
добросовестными налогоплательщиками. Создание новых рабочих мест в рамках государственных программ 
также позволит ликвидировать "теневой" рынок труда и подтвердить трудовые доходы. Актуален учет 
средств социальной защиты, предоставляемых регионами из местного бюджета, в среднедушевом доходе 
заявителя.

Государство не может существовать, не проводя эффективной налоговой политики. Развитие эффек­
тивной налоговой политики Республики Казахстан является одной из основных проблем современного 
государства, разработка которой требует решения очень сложных задач. Государство стремится любым 
путем и любыми способами, как можно более максимально пополнить свой бюджет. Государственный 
бюджет, являясь основным планом в области финансов, главным средством аккумулирования денежных 
ресурсов, дает политической власти возможность реально осуществлять властные полномочия, а государству
-  реальную политическую и экономическую власть.

Участие государства в проведении налоговой политики, в регулировании экономики осуществляется с 
помощью налоговых инструментов, таких, как ставка налога, налоговая льгота, налоговая база и др. От 
результатов проводимой государством налоговой политики зависит и то, какие изменения необходимо 
внести государству в свою экономическую политику.

Ключевые слова: адресная социальная помощь (АСП), государственная программа, социальная 
помощь, индивидуальный подоходный налог, черта бедности, государственный грант, самозанятые, доходы.
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